
0
0

.

.~



Svar:Innehåll
Sex frågor 2
Ledaren: K. Leinonen 3
Ordförandeträffen: T. Lehtonen .......4
Tillsammans individuellt seminariet:
T. L(ehtonen) 6
Färdtjänsten: T.L 7
1 föreningens namn: S. Troyano 8
Enkät om kom munalvalet: T. L 9
Centralbyråns nya personal presente
rarsig 11
En man hängiven sin sak:
P. Pölönen 12
Utdrag ur dagboken under Sverigere
san: S. Kemppinen 14

Sex frågor:
1. För grundforskningen av vilket
sinne beviljades detta års Nobelpris 1
rnedicin?
2. När anordnades de första para
olympiska spelen?
3. Vilken händelse ägde rum för 60
år sedan den 4.9.2004?
4. Vilken av Jesu 12 lärjungar dog
som första martyrdöden?
5. Vilket efternamn har det nuvaran
de svenska kungahuset?
6. Vilka är Finlands fyra vanligaste
trädslag?

1. Nobelpriset i medicin beviljades
för grundforskning som berör luktsin
net och Iuktreceptorerna. Forskarduon
Richard och Linda B Buck från U.S.A.
erhöil priset.
2. De första officiella paraolympiska
spelen anordnades 1 Rom årl 960.
Numera ordnas de paraolympiska
spelen alltid. under de olympiska spelå
ren på samma plats som de vanliga
spelen. De atenska paraolympiska
spelen gick av stapein 17. — 28.9.
2004.
3. Vapenvilan för fortsättningskriget
slöts för 60 år sedan 4.9.1944. Det
utkämpades dock strider ännu denna
dag så den första vapenfria dagen var
den 5.9.1944.
4. Aposteln Jakob d.ä., d.v.s. Jakob
Sebedeus son, avrättades i Jerusalem
år 44 e. Kr. Hans grav finns enligt häv
derna 1 Santiago de Compostella, Spa
nien.
5. Det nuvarande kungahuset 1 Sve
rige heter Bernadotte. Den första Ko
nungen rned narnnet Bernadotte var
Napoleons före detta marskalk Jean
Babtiste Bernadotte, kung från och
med 1818 Karl XIV Johan.
6. Tallen, granen, vårtbjörken och
glasbjörken är våra vanligaste
trädslag.

r

~å pärmen uppe gruppbild från träffen
~ör gruppiedare 2.10. (bild: Kiviniemi)
D~ den nedre bilden till vänster den
iuvarande ordföranden Ulla Kungas
bild: T. L.) öch viceordförande Seppo
Jurvanen (bild: K. Kiviniemi)
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LEDAREN

Vad är konst?
Vad som egentligen är konst sys
selsätter heta tiden filosofer, esteter,
konstkritiker, den stora alimänheten
samt också konstnärerna. Det finns
ingen entydig definition. Någon be
römd konstnär har sagt: Konsten
är skapad för att kännas, inte att
förstås.

Konstnären spegtar sin konst sin
egen tanke- och erfarenhetsvärld.
Ibland syns känslorna tydligt i ver
ket, ibland är de dolda av en sym
bol eller ett tecken.

Konsten är fri. Alla konstverk är
vackra.

Hurudan är den konst som skapas
av dövblinda? Vi känner till många
skickliga konstnärer både förr och
nu. En betydande dövblind konstnär
var Frans Lejon. Han byggde fun
gerande cyklar för två personer.
Frans var också känd för sin träd
gårdsskötsel. Han skötte ömt varje
blomster mcd sina skickiiga händer.
1 hans trädgård hade varje växt sin
egen exakta plats. Folk kom från
olika orter i Finland för att se hur
Frans skötte sin trädgård. Det finns
många sorters konst.

Dc Dövblindas Helen Keller världs
konferens närmar sig. Konferensen
hålls 3. — 7.6. 20051 Tammerforshu
set. 1 samband mcd konferensen
anordnasde dövb~ndas egenkons
IuLsLdIIIIIIIg. Dc II~1d dv ld~drna
kommer säkert ihåg Antti Jäkälä,
som blev över hundra år och alltid
var mycket gladlynt. Mcd Anttis don
ationspengar ordnas i samband
mcd konferensen en minnesutställ
ning som bär hans namn. Till uts
tällningen sam lar vi konstverk av fin
ländska dövblinda. Konstverken kan
vara skrifter, arbeten i trä, tyg, tav
lor, teckningar, skulpturer etc.

Nu uppmanar jag alltså er dövblin
da läsare att skapa er egen konst
t.ex. i era lokala klubbar och konstk
retsar.

Låt oss visa finska dövblindas konst
skapelser för utländska dövblinda.
Låt oss hedra Antti Jäkäläs minne
genom att crbjuda Helen Keller kon
fcrenscns gäster en njutbar kons
tupplcvelse.

Vi träffas på höstmötet!

Kai Leinonen
Verksamhetsledare~
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Ordförandeträffen
TuUa Lehtonen

Dc forna ordförandena och viceord
förandena för Finlands Dövblindas
r.f. styrelser (från år 1991) träffades
lördagen den 2. 10. 2004 1 liris hu
set 1 Helsingfors. Avsikten mcd
mötet var att väcka gamla minnen
till liv och få vägkost för historikgrup
pens verksamhet.

På förmiddagen koncentrerade vi
055 på de viktigaste händelserna
under ordförandeåret. På eftermid
dagen var ordet fritt. De som deltag
i “minnesstunden” var Paavo Korho
nen, Ritva Hallikainen, Ulla Kungas,
Pentti Lappalainen, Pirkko Pölönen,
Raino Korpela, Pekka Juusola, Sep
po Jurvanen och Seija Troyano.

Förmiddagens behål!ning — ett
kort sammandrag

Paavo Korhonen varaktivtmed i den
dåvarande styrelsen under den förs
ta tiden. Till en början fanns det prob
lem meilan dc olika sätten att kom
municera; tolkar fanns inte at tillgå.
En av höjdpunkterna var besöket
hos president Urho Kekkonen. Rit
va Hallikainen berättade cm
bakgrunden till föreningens logo.
ld~n till logon som visade taktiltteck

nande var hennes, och Paavo Kor
honen förde saken vidare. Båda
mindes med värme Inger Lindgren
som var en samiande kraft under
föreningens första år.

Ulla Kungas (dåvarande Tikkanen)
var mcd i styrelsen redan i slutet av
70-talet. Till ordförande vaides hon
första gången 1984. Mycket hände
och verksamheten utvidgades. Tam
merfors servicehus invigdes och
mera personal anställdes. Från den
tiden minns man en otrolig brådska
och en mängd uppgifter.

Pentti Lappalainen berättade hur
lagen för finansieringen av invalid
vården tog slut år 1984 och hur över
föringen av finansieringen till kom
munerna vållade bekymmer. Det var

SeUa Troyano som oidförare. Pek
ka Juusola bläddar sina papper
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osäkert om de tjänster som förenin
gen kunnat erbjuda kunde fortsätta.
Man gick ända till ministerierna för
att tala om de dövblindas trångmål,
och till slut kunde verksamheten
tryggas.

Pirkko Pölönen nämnde om hur vik
tigt det var att bygga upp fungeran
de mänskiiga relationer till såväl till
verksamhetsledaren som till de öv
riga medlemmarna i styrelsen. Rö
rande min nen var det första oifentli
ga framförandet, avtäckningen av
Inger Lindgrens relief i Tammerfors
samt den första resan till Sverige
som föreningens representant. Då
väcktes också intresset för interna
tionella ärenden.

Under Raimo Korpelas period inföil
utvidgningen av Tammerfors verk
samhetscenter som blev färdigt
1997. Datorerna kom med kraft in i
bilden. Internationalismen var redan
vardagsmat, och man förberedde
De Dövblindas Världsförbund och
grundandet av Europeiska Dövblin
das Union.

1 Pekka Juusolas minne var byggan
det av Tammerfors verksamhets
center både hektiskt och menings
fullt. Pekka själv är mycket nöjd med
byggnaden och dess inredningsma
terial. Likaså ansåg han förflyttnin
gen till liris centret vara en bra sak;

det är inte rekommendabelt att ver
ka i avskildhet.

Under Seppo Jurvanens andra ord
förandeperiod fyllde föreningen 30
år. Jubileet i Jyväskylä var lyckat.
Det första kommunikationssemina
riet ordnades och man började ge
ledarutbildning. De Dövblindas
Världsförbund grundades i Nya Zee
land, där också Seppo var med.

Seija Troyano fick ordet först efter
lunchen, eftersom hon hela förmid
dagen verkade som ordförande.
Seija upplevde att hon som ordfö
rande hade haft rollen som
bakgrundstöd och uppmuntrare.
Utvecklingen av pararbete har varit
viktig, och det har medfört en utveck
ling av en själv p~ fältettillsammans
med personalen.~

Pirkko Pölönen, Seppo Juivanen
och Raimo Korpela samt toiken
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Tillsammans individuelit seminariet

De DövbUndas kommunikations
metoder diskuterades under det nk
somfattande seminariet Tilisamman
individuelit den 27.-28.8.2004 i liri
shuset. Under seminariet presente
rades två projekt av Finlands Dövb
linda.

Under båda dagarna uppgick delta
garantalet till ca 200. lntresset skul
le ha räckt för flera men det fanns
inte plats för alla. 1 Seminariet del
tog dövblinda, tolkar, tolkstuderan
de, ledare för tolkar och andra som
arbetar med dövblinda eller är intres
serade av dövbiindhet. Talen under
seminariet tolkades av de allmänna
tolkarna, de tecknande tolkarna och

Seminariet anordnades
av de Dövblindas olika
kommunikationsorgani
sationer och projektet
att göra Toikanvändnin
gen känd. Ledarna för
projekten Riitta Lahti
nen och Jaana Marttila
småler förnöjt över det
Iyckade seminariet.
(BiId: TL)

skrivtolkarna samt de egna person
liga tolkarna.

Den förra ordföranden för Finlands
Dövblinda r.f. Pirkko Pölönen nämn
de i sin välkomsthälsning att semi
nariet är “ett äventyr i de dövblindas
värld”. Verksamhetsiedaren Kai Lei
nonen taIde i öppningsorden cm en
resa. For mig, liksom for manga

andra som för första gången be
kantade sig med ämnet, öppnades
helt nya världar.

Under seminariet poängterades att
man behöverolika kommunikations
metoder med dövblinda och en til
lämpning av dessa: teckenspråk,

TuUa Lehtonen
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tecknande från hand till hand, tai,
punktskrift etc. Mångfalden av kom
munikationssätten ställer höga krav
cckså på de dövbiindas tolkar.

Under serninariets första dag kon
centrerade vi oss på resultaten av
granskningen av de två projekt som
ordnats av seminarieorganisatörer
na under ledning Riitta Lahtinen och
Jaana Marttila. Efter det officieila
programmet fick de hugade delta i
avslappning av sinnen, språk och
kropp.

Under seminariets andra dag fick vi
åhöra mycket åskådliga anföranden
cm kommunikation samt om toiknin
gens olika möjligheter. Under bäg
ge dagarna fick pubiiken bekanta sig
med utställningar och presentation
av arbetsplatsprestaationerna.~

Fardtjansten
— probiemen ökar i Helsingfors

TuUa Lehtonen

Nyhetsrubrikerna harfyilts av prob
lemen med Helsingfors stads färdt
jänster under denna höst. Brister
har påvisats hela tiden: telefonnum
ret är upptaget, transporten är för
senad eller dyker inte alls upp,
chaufförerna känner inte till områ
det och irrar omkring längs gatorna
för att hitta den rätta adressen.

Helsingfors stad beslutade sig för att
övergå till samfärdsskjuts av handi
kappade på grund av ökade kost
nader för färdtjänsterna. Försöket
inleddes i början av år 2002 och ut
vidgades stegvis till en större del av
Helsingfors, fastän tjänsterna hade
fungerat dåiigt ända från början. För
transporttjänsten svarar Transmati
on Ab sam vunnit anbudsgivningen.

Helsingfors är inte den enda kom
munen sam infört samåkning, men
i huvudstaden har problemen till
spetsas.

Regionsekreterarna samla för när
varande uppgifter och gör en utred
ning av missförhållandena för vida
rebefordran till riksdagens
justitieombudsman.

Tuija Mustonen är ordförande för
projektet Göra tolkanvändningen
känd. TuUa höil på Iördagen semi
nariets avslutningstal. På biiden
bläddrar Tu~a / sina papper beredd
att börja sitt anfärande. (BiId: TL)
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Raimo Korpela och SeUa Troyano

Under årens lopp har det många
gånger varit fråga cm att eventuelit
byta ut namnet för föreningen Fin
lands Dövblinda r.f. Handikappföre
ningarnas namn har under de sen-
aste årtiondena byts ut. T.ex. de biin
das föreningar har blivit de synska
dades föreningar. Denna förändring
var som starkast under 1970- och
1 980-talet.

Å andra sidan har det förekommit
påtryckningar att avstå också från
handikapphänvisande förenings
namn, eftersom människor inte gär
na ylh stämpias som handikappade.

Finlands Dövblinda grundades efter
som det fanns ett behov att sam
manföra de gravt syn- och hörseis
kadades, dc dövbhindas tjänster till
en förening, d.v.s. dövblindarbetet
Då föreningen grundades var ordet
dövbhindhet i allmänt bruk. Benäm
ningen syn- och hörselskada börja
de användas ca 10 år efter attföre
ningen grundats.

Föreningens stadgar har under dess
33-åriga verksamhet ändrats m~n
ga gånger, men namnet har förblivit
detsamma. Under senaste vårmöte
dök namnändringen igen upp. 1
samband mcd stadgeändringen år
1990 diskuterades namnet, men
ändringsförslaget vann inte under
stöd. Ar 1993 på höstmötet 1 Vasa
röstade man cm ett ändringsförslag
av en mediem, men förshaget vann
inte ahis tillräckhigt understöd. En
namnförändring kräver två tredje
dels majoritet som alla andra stad
geä n d ri n g a r.

Annars har det inte förekommit en
alliför ahimän debatt om namnet.

Föreningens styrelse behandlade
namnändringen under sitt möte i maj
2004 och man enades cm att det
inte fanns skäl att ändra föreningens
namn.

Vid styrelsemötet framkom bl.a. föl
jande: Föreningens namn har bhivit

1 Föreningens namn
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vedertaget och allmänt bekant. Ef
ter ett eventuellt namnbyte måste
man arbeta hårt för att återigen göra
föreningen bekant. De föreningar
som grundats för dövblinda 1 Nor
den och Europa är uttryckligen döb
lindföreningar. 1 Norge finns det två
föreningar av vilka den ena heter
Föreningen för syn- och hörselska
dade. De Dövblindas föreningar har
för några år sedan grundat De Dö
vblindas Världsförbund och den
Europeiska Unionen för Dövblinda.
Såiunda används uttryckligen be
nämningen dövblind och inte syn
och hörselskadad 1 föreningens/för
bundets namn

Finland anordnar år 2005 Helen
Keller konferensen och De Dövblin
das Världsförbunds generaiförsam
ling, varför ett namnbyte just nu inte
vore att rekommendera.

Vår föreningen betjänar alla dövblin
da och syn- och hörseiskadade, och
man f~r kaila sig döblind eller syn- och
hörselskadad eller någon annan be
nämning om man så önskar. ~

Enkät om
kommunalvalet

TuUa Lehtonen

T idningen Känselsprötet sände 1
slutet av augusti ut förfrågningar ti!i
sju olika partier beträifande deras
instälining till handikappolitiken.
Förfrågningen gick till de partiersom
haren egen riksdag~man. Förfrågan
gick inte till Kristdemokraterna, ef
tersom det finns en sammandrag
ning av deras handikappolitik i för
gående nummer av Känseisprötet.
Endast tre partier svarade inom en
vecka: Samlingspartiet, Gröna För
bundet och Vänsterförbundet (1 den
o rd n i n gsfö ijden)

1 början a september gjorde vi en
kontroiluppringning till de partiers
partikanslier som vi inte fått svar av(
SDP, Cent~rförbundet, SFP, Sann
finländarna ). Nästan alla bekiaga
de “glömskan” och lovade komma
med ett svar omedelbart. Endast
den dam som tog ernot samtalet på
Svenska Folkpartiets kansli blev
mycket irriterad och hävdade ett
förfrågan aldrig kommit dit. Hon kla
gade också över att förfrågningar
inte är “problemfria” för de är arbets
krävande och tar resurser från det

En tilläggsansöken till Beda och Harald Lii-
anders minnesfond ordnas. Ansökningstiden
utgår 31.10. Som understöd beviljas högst
5150 euro. För en enskild anhållan beviljas
högst 250 euro. Understöd kan sökas av Fin
lands Dövblindas r.f ordinarie medlemmar
samt hedersmedlemmar. Understöden är
avsedda för fritidsverksamhet.~

9



egentiiga valarbetet. Man lovade
dock besvara enkäten.

De sista svaren kom snabbt. Endast
Sannfinländarna struntade 1 att sva
ra.

Handikappolitiska program
Ett eget handikapprogram har Cen
tern (1998) och S”ienska Fo!kpartiet
(1999). 1 nummer 4 av Känselsprö
tet hävdades afltså felaktigt att av
partierna endast Kristdemokraterna
skulle ha ett eget handikapprogram.
Centerns program återfinns på par
tiets www sida, länken Tietopankki.
Tyvärr fungerar Tietopankkis sök
maskin inte med Lynx browser sam
de dövblinda föredrar. SFP:s pro
gram finns på partiets www sidor
endast på svenska. Prograrnmet
flnns också med browser, länken
Vad vi tycker och Politiska program.
Vi nämner ännu att det är mycket
svårt att hitta Kristdemokraternas
handikapprogram med hjälp avwww
s i dorn a.

1 såväl Centerns sam SFP:s handi
kappolitiska program poängteras de
handikappades rätt tIll ett fuliödigt,
människovärdigt liv. Centern kräver
att “finansieringen av tjänsterna 1
fartsättningen bör ske genom att ut
veckla en utjämning av kommuner
nas stora utgifter eller alternativt
genam FPA”.

Alla hade åsikter
Alla partier hade ställningstaganden
enlig vad de meddelade. Centern
hänvisade till sin ställning sam re
geringsparti och sade att Vanhanens
parti under valperioden redogör för
sin handikappolitik. 1 Svenska Folk
partiets kommunalvalsprogram
“finns det några punkter om de han
dikappades ställning”. 1 Samlings
partiets eget kommunalpolitiska do
kument “fästes speciell vikt vid bl.a.
en omgivning fri från hinder”. Grö
na förbundet har 1 sitt kommunais
valsprogram en egen~speciell punkt
där bI.a. föreslås alternativa och kre
ativa verksamhetsformer för gravt
handikappads boende och arbets
verkstäder. SDP tar under kommu
nalvalet ställning till bl.a. probiemen
med handikapptjänster.

Personlig assistent
Samlingspartiet föreslår att det i la
gen inskrevs rätten till personlig as
sistent för gravt handikappade. Grö
na förbundet rneddelar att det stäl
let sig “positivt” till tanken. Vänster
förbundet är i “princip pasitivt”, men
probiemet är pengar. Centern under
stöder “utvecklingen av systemet
med assistent”. SDP:s strävan är de
gravt handikappades rätt tillperson
lig assistens aberoende av hem
kommun. SFP anger ingen direkt
ståndpunkt men anser att rättighe
ten “uppenbart ing~r 1 de nya
handikapptjänsterna”. ~
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Centralbyrån nya personal
presenterar sig

Tuija Lehtonen
informatör

Jag började mitt arbete som infor
matörsvikarie 26.7. En vecka fickjag
sätta mig in i arbetet under Katri
Pyykkös utmärkta ledning. 1 börja av
hösten blevjag fast anställd. Jag har
tidigare arbetat som informatör och
redaktör såväl i Finland som utom
iands. Hemma harjag en man som
reser mycket samt två underbara
12- och 9-åriga döttrar. Min äldre
dotter lider av en ovanlig tillväxtrubb
ning, genom henne har intressebe
vakning av de handikappade biivit
en hjärtesak för mig.

Kalle Kiviniemi
IT- stödperson

Jag började som lT stödperson 2.8.
och mitt anställningsavtal räcker i

dagens läge till siutet av mars 2005.
Till min verksamhet hör naturligtvis
alIt som hänför sig till datateknik,
utvecklingsuppgifter och använd
ningsstöd. Planeringen att ta i bruk
ett nytt videofilmnings- och redige
ringsprojekt är en litet speciell grej.
Jag har fungerat det senaste året
som freeiancer inom informations
tekniken. Jag har en 7-årig dotter
och hennes skolgång, 2ndra klas
sen, tar en del av min tid just nu.
Jag hoppas attjag srnälterväl in i er
grupp.

~

~ IPäivi Rissanen

~ Jprojektkoordi
___ nato r

Jag började mitt arbete 2.8. som
projektkoordinator för Helen Keller
världskonferensen Tidigare har jag
arbetat med forskning, undervisning
och media. Jag har ännu i färskt
minne errarenheten av arbetet un
der de Dövas Världsförbunds
kongress i Kanada. Sålunda ärjag
inspireradav arbetet inför Helen
Keller världskonferensen.~
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Till minnet av Lasse Hannula
— en man hängiven sin sak

Text: Pirkko Pälönen

De senaste veckorna harjag i lugn
och ro på stugan läst Lasse Hannu-
las brev från åren 1985— 1993. Las
ses arbete till de dövblindas from
ma är betydande. För rnig framstår
Lasse som en person som förstår
sig på föreningsarbete, en djärv dis
kussionspartner och en pålitlig vän.
Han hade principer som är aktuefla
ännu i dag.
Lasse var trogen sina principer och
orkade ihärdig tala för de dövblin
das sak. Många av hans mål har
uppnåtts i dag. Lasse kunde tolere
ra olika synpunkter och acceptera
dem så att diskussionen kunde fort
gå i uppbygglig anda. Lasses lojali
tet var finkänslig och förlåtande.

Hemma i Eura

Lasse föddes i Eura och gick 1 folks
kolan där. Han blev helt blind som
12-åring och flyttade till Helsingfors
blindskola. Lasse utbildade sig till
massör år 1949 och fyra år senare
siufförde han studierna och biev rot
tingmöbelmakare.

Lasse bodde med sin hustru Anna-
Liisa samt barnen Maija och Heikki
i ett trivsamt egnahemshus omgivet
av äppelträd och vinbärsbuskar 1
Eura.

Vi träffades första gången år 1983
när Lasse valdes in i De Dövblin
das styrelse. Paret Hannula gjorde
genast ett outplånligt intryck på mig.
De kom fram och skakade hand
med mig, en okänd fiicka.

Lasse blevförtrogen med principer
na och mötestekniken bland de
synskadade. Enligt honom borde
alla de som ställde upp i styrelsen
få tillräcklig vägledning i hur man
diskuterar och besluterom ärenden.
Styreisen bör kunna sin sak och
förstå sin roll som arbetsgivare. En
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dövblind generalsekreterare i hu
vudtjänst vid sidan av verksamhets
ledaren föresvävade honom. För
Lasse var det viktigt att bii förstådd
på rätt sätt. Breven till styrelsens
övriga medlemmar var ett sätt, utö
ver samtal och förhandiingar.

Uppfinnarens Iäggning

Lasse hade välsignats mcd en upp
finnartalang, en förmåga att förstå
tekniska lösningar. Han kände ans
var för de behov av hjälpmedel som
de döblinda hade. Efter långa ut
läggningar uppenbarade sig en vib
rator i de seendes skrivmaskin som
meddelade att raden tog siut.

Enligt Lasse behöver varie dövblind
kunskap i punktskrift för att få infor~
mation. Dialogos, Elotype och Vers
Braille var apparater som han
begrep sig på före de andra i per
sonalen och försökte skaffa fram
dem i försökssyfte. Drömmen om att
läsa Helsingin Sanomat i punkt för
verkligades. På önskelistan fanns
också en skrivtolkningsanordning.

Lasse litade på dc dövbHndas för
måga att producera och utveckla
lösningar för sina egna vardags
probiem. Själv var han ett utmärkt
exempel på detta. Han tog illa vid
sig av samhällets njugga inställning
till behovet av informations- och

kommunikationshjälpmedel. Det är
självklart att en kunnig dövblind är
kompetent att lära andra. 1 kursar
betet bör dc dövblinda självfallet
användas.

En mångsidig påverkare

Utvecklingsarbetet i Namibia fick
Lasse stöd. Lasse förhöil sig förnuf
tigt och eftersinnande till internatio
nella angelägenheter.

Den musikäiskande mannen kom
ponerade och skev orden till dc dö
vblindas egen marsch. På många
tilistäliningar hördes Lasse pianof
ramföranden.

Lasses vänskap och finkänsliga lo•
jalitet är ett värdefullt minne av en
person som påverkat mig. Anna-Lii
sa Hannulas gåva till oss andra dö
vblinda ärtid och värme. Hennes roll
som Lasses hustru, chaufför, sek
reterare, asssistent och tolkhjälp får
mig att känna mig ödmjuk.

Livets värde lyser klart i minnet av
dc dövblindas kyrkliga högtider. Las
se rakryggad, bärande korset, bred
vid sin älskade hustru. Orgeln spe
lar stilla i valvet.~
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Utdrag ur dagboken under Sverige
resan
Europeiska dövblindas läger 1 Mulisjö, Sydsverige 5.- 11.7.2004

Seppo Kemppinen

Måndagen 5. 7. 04

Jag begav mig iväg från de Dövb
lindas Verksamhetscenter i Tammer
fors med taxi till busstationen tilisam
mans med min tolk Henna Voutilai
nen. På stationen träffade jag Rauli
Jalo och hennes tolk Marko Ruis
salo. l Keimola byte vi buss till Hei
singfors-Vanda flygfält.

På flygfältet varjag litet nervös inför
flygfärden för jag flyger sällan. Rau
li var inte nervös eftersom detta var
hennes tredje flygtur på en kort tid.

Vi flög först till Stockholm där vid
måste byta flyg. Flyget var försenat.
När vi äntligen kom fram till Jönkö
ping tog vi en taxi som körde oss de
sista 35 km till Mullsjö kommun. När
vi kom fram hade informationsmö
tet redan börjat. Efter mötet var vi
verkligen hungriga och vi fick smör
gås och äl till kvällsvard. Därefter
~ ~i inf~r,~f~fe r~ im
1..I 1%., V V 1 II 1’, V (.41 1.’...’ 1 (.4 ~...4 ~ 1 1 1 L.%...~ 1 1 1 1..A L’..., L.~...J 1 S.O 1 1 1.

Tisdagen 6.7.

På morgonen gjorde vi en prome
nad runt sjön Mullsjö. De som inte
orkade gå fick hästskjuts en del
av vägen. \fj stannade på vägen
för att smörja kråset och prata i
ett kaf~. Sedan köpte alla en T
skjorta som vi målade med tex
tilfärg. Vi bekantade oss också
med Villa Smartbo. Det är ett hus
som planerats för de dövblindas
behov. Huset var ännu inte färdigt.
Avsikten är att dövblinda skall flyt
ta in där och leva självständigt.

Onsdagen 7.7

På morgonen begav sig en del
d~~,hIrid~ r~ Lt r’ir~1f~rd c~II€~r r~rL
~..4 ‘.J V 1..) III 1 ~..4 L.4 1 ~.4...4 1 1’..J 1. (.41 %.3 1.., II ‘..‘ 1 1 ~.4

tur. Vi finska dövblinda med toi
kar for inte med på utfärden utan
reste till Jönköping för att shop
pa.

Torsdagen 8.7.

Vi gjorde ett besök i en karamel!
fabrik. Ägaren berättade om fab
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rikens historia. Han berättade ock
så hur man gör lakrits. Fabriken la
krits var faktiskt väldigt god. 1 fabrik
saifären fanns det så mycket olika
slags godis att det var svårt att välja
vad man skulle köpa.

Fredagen 91.

Det regnade heia dagen. Efter fru
kosten for vi med buss till hamnen
och därifrån med båt till Visingö, inal
les 60 km. 1 regnet promenerade vi
till kyrkan — somiiga med hästskjuts,
men det ville jag inte för bänkarna i
kärran var våta. 1 kyrkan väntade vi
på guiden men hon kom inte fastän
Peter försökte ringa till henne. Vi
gick till en restaurang för att äta.

Vi hade också för avsikt att besöka
örtagården och den gamla borgen
men vi annullerade besöket på
grund av regnet. Återfärden börja
de halvtre. På kvällen gickjag med
Marko i bastun.

Lördagen 101.

Till förmiddagen hade vi pianerat en
shoppingtur t~ii ~v’iulISjÖ centrum, men
den inställde vi på grund av regnet.
På eftermiddagen kl. 13 ordnade
Linda tävlingar i grupper för oss. Den
svenska gruppen unga dövblinda
vann med 105 poäng. Andra blev de
tyska och franska grupperna med 90

poäng. Vår grupp förlorade och p0-
ängsumman nämndes inte. Vi hade
också en datatävlan där det fanns
12 frågor. Den vanns av engelsman
nen Colin. Han hade svarat rätt på
alla frågor! 1 pris fick han en T-skjor
ta där det fanns tecknet “dövblind”
på tyska på ryggen.

På kväilen klädde vi upp 0SS. Vi åt
en fin festsup~ vid stora bord och
på programmet stod också dans.

Söndagen 11.7.

Efterfrukosten och lunchen for vi fin
ländare i väg som de sista. Vi bes
tälide två taxin till Jönköpings flyg
fält. Därifrån flög vi till Köpenhamn.
Vi hade 3 timmar på OSS att vandra
omkring på flygfältet. Sedan flög vi
till Helsingfors. Hilkka och hennes
tolk gick hem och vi fortsatte med
buss till Tammerfors. Vi var framme
på måndag morgon klockan 04.00.

Ett tack till lägret i Mullsjö och häls
ningar till alla dövblinda i Finland.
Justiina bad rnig ännu berätta att
hon och Rauli köpte leksaksförlov
ningsringar på onsdagen 1 Jönkö
ping. På torsdagen berättade Jus
tiina på båten att förlovningen sla
gits upp. Först var alla besvikna,
men de förstod sedan att förlovnin
gen bara var på lek.~
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Avskedsfest för Katri Pyykkö
på Finlands Dövblindas centralbyrå i Helsingfors 7~9~2OO4.

(

Leinonen och till höger Raili Kansaan. Katri berättade att hon anpassat sig
bra till sitt nya jobb som Ertos kommunikationschef. Ändå kom hon med
vemod i håg sina sex år som informatör och redaktör för Känselsprötet.
“På De Dövblindas tiliställningar fanns det alltid en kännbar värma. Jag
lärde mig att modigt närma mig människor”. (Bild: Kalle Kiviniemi)

På biiden Katri till vänster; på Katri tittar 1 mitten verksamhetsledare Kai
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